
U najavi je Zakon o izmjenama i dopunama Zakona o šu-
mama (NN 68/18, 115/18, 98/19, 32/20 i 145/20). Više je 
pitanja koja se žele riješiti izmjenama i dopunama, ali ovdje 
se osvrćemo samo na dio koji se tiče korištenja državnoga 
šumskog zemljišta u zakupu.
Zakup šumskog zemljišta provodi se sukladno odredbama 
Uredbe o zakupu šumskog zemljišta u vlasništvu Republike 
Hrvatske (NN 55/19). Izmjenama Pravilnika o uređivanju 
šuma (NN 31/20) kroz izvanredne revizije omogućeno je 
iskorištavanje nedrvnih šumskih proizvoda (čitaj uglavnom 
ispaša) i na onim površinama na kojima to šumskogospo-
darskim planovima prije nije bilo dozvoljeno. Do sada je 
sklopljeno blizu dvije tisuće ugovora kojima je kratkoročno 
i dugoročno zakupljeno oko 55 tisuća ha šumskog zemlji-
šta. Najveći broj ugovora odnosi se na pašarenje. Ovakvim 
načinom korištenja šumskog zemljišta Republika Hrvatska 
kao vlasnik zemljišta želi ostvariti više strateških ciljeva, po-
put zadržavanja stanovništva u ruralnom i krškom pro-
storu, povećati sigurnost opskrbe hranom, osigurati gos-
podarsku održivost u sektoru stočarstva, štititi biološku 
raznolikost, čuvati krajobraz i slično. Javni šumoposjednik 
koji gospodari šumskim zemljištima stiče dodatne prihode, 
ali dobiva i do sada nepoznate probleme u poslovanju. Još 
uvijek nije u potpunosti definirano smije li i kako zakupnik 
ograditi površinu koju koristi u svrhu pašarenja. Uprava 
Hrvatskih šuma donijela je Naputak o uvjetima postavlje-
nja električnog pastira na zakupljenom šumskom zemljištu, 
ali on još nije u primjeni na terenu. Postavljanje električnih 
pastira je veliki problem na terenu, jer se žice stavljaju i 
preko šumskih prometnica, što uvelike otežava komunika-
ciju vozilima Hrvatskih šuma, ali još veći problem je što niti 
vatrogasna vozila nemaju slobodan prolaz u slučaju izbija-
nja požara, a tonikako nije rijedak slučaj u proljetnim i ljet-
nim mjesecima. Žica se stavlja na živa stabla što ih oštećuje. 
Na površinama uz zakupljenu površinu dolazi do oštećenja 
stabala, guljenje kore od konja vjerojatno zbog nedovoljno 
hrane. Ta stabla će se u budućnosti osušiti. Šumarije obra-
čunavaju šumske štete, ali time se problem ne rješava. Je-
dino rješenje je raskid ugovora s takvim zakupnicima. 
Malo se pozornosti posvećuje kontroli zakupljenog šum-
skog zemljišta. Često na dijelovima tih površina dolazi do 

potpunog uništenja travnate vegetacije, zbog toga što se na 
maloj površini nalazi velik broj stoke. To su površine gdje 
se stoka napaja, hrani i boravi noću. Tim površinama će 
dugo trebati kako bi se vratile u prvobitno stanje ili se zbog 
krškog terena to nikada neće niti dogoditi. 
Uredbom je propisano da se zakup može dobiti ukoliko za-
kupnik ima manje od 3,3 ha po jednom uvjetnom grlu,  što 
znači da je optimalna površina po jednom uvjetnom grlu 
3,3 ha, a to je jako rijetko. Problem je u tome što na 3,3 ha 
dolazi puno više stoke nego što bi trebalo, a time se uništava 
korištena površina. 
Posebice treba naglasiti kako više u proljetnim, a manje u 
ljetnim mjesecima dolazi do izbijanja požara na poljopri-
vrednim površinama, koji se proširi i na šumu. Požarom 
skoro uvijek budu zahvaćene i površine u zakupu u svrhu 
pašarenja. Nitko od zakupnika aktivno ne sudjeluje u gaše-
nju, niti na bilo koji način štiti od požara zakupljene povr-
šine. Sve to navodi na sumnju da se pali stara trava na po-
vršinama u zakupu, jer se one ne koriste sukladno 
sklopljenom ugovoru, odnosno na njima se ne nalazi stoka, 
već se površine zakupljuju isključivo u svrhu dobivanja po-
ticaja. Opet je na Agenciji za plaćanje u poljoprivredi, ri-
barstvu i ruralnom razvoj da vrši kontrolu površina za koje 
isplaćuje poticaje.   
Prema navodima ostalih korisnika prostora kao što su par-
kovi prirode, naglašeni su problemi planinara i drugih po-
sjetitelja u prirodi, jer dolazi do napada stoke i pasa koji se 
slobodno kreću po zakupljenoj i ne samo zakupljenoj po-
vršini. Bilo je slučaja napada na planinarskim stazama s teš-
kim posljedicama. Od davnina se stoka napasala u šumi i 
na šumskim livadama, ali uvijek je bila pod nadzorom, pa 
do ovakvih i sličnih problema nije dolazilo.
Potreba za većom kontrolom na terenu od Agencije za pla-
ćanje u poljoprivredi, ribarstvu i ruralnom razvoju i provo-
đenje sankcija prema korisnicima dala bi pozitivne pomake 
u rješavanju problema na terenu. Treba naglasiti kako je na 
pojedinim površinama primijećeno da je stoka u dosta lo-
šem stanju, kako ljeti zbog suše i žeđi, tako i zimi zbog hlad-
noće i nedostatka hrane, pa bi i udruge za zaštitu životinja 
ovdje svakako imale posla. 
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KAKO SE KORISTI ZAKUPLJENO ŠUMSKO ZEMLJIŠTE?


